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سینا حسینی
روزنامهنگار

 عدم سواد تخصصی مدیران
بلای جان فوتبال

چالـــش نـــگارش قراردادهـــای بـــد در فوتبـــال ایـــران 
مربـــوط بـــه دیروز و امـــروز نیســـت بلکه ســـال ها این 
درد مشـــترک گریبانگیر باشـــگاه های لیگ برتری بوده 
و در برخـــی اوقات کار به جای باریک کشـــیده شـــده تا 
لطمـــات جبران ناپذیری به پیکره نحیف و آســـیب پذیر 

فوتبال باشـــگاهی ایران وارد شـــود.
با وجـــود این، همچنـــان همان روند ســـنتی در فرایند 
نگارش قراردادها در حال تکرار اســـت تـــا این واقعیت 
تلـــخ برمـــا شـــود کـــه مدیـــران فوتبـــال ایـــران هیچ 

اعتقـــادی بـــه تغییر رویـــه در این بخـــش ندارند.
نبـــود دانـــش مدیریتـــی و عـــدم تســـلط بـــه قوانیـــن 
بین المللـــی در حـــوزه تصمیم گیـــری باشـــگاه ها نقش 
پـــر رنگـــی در شـــکل گیری ایـــن معضـــل ایفـــا کـــرده و 
علی رغـــم تأکیـــد نهادهـــای بین المللی مبنـــی بر لزوم 
آگاهی مدیران به دانش روز حـــوزه مدیریت تنها تعداد 
انگشت شماری به ســـمت علم آموزی در حوزه مدیریت 
رفتند و ســـایر نفرات با همان سیســـتم کوچـــه بازاری 
مشغول اداره باشـــگاه های به اصطاح حرفه ای فوتبال 

ایران هســـتند.
به اعتقاد بســـیاری از کارشناســـان و صاحبنظران حوزه 
فوتبـــال، نـــگارش قرارداد یکـــی از هنرهـــای منحصر به 
فرد یک مدیر باشـــگاه اســـت تا تمامـــی الزامات قانونی 
و اســـتانداردهای روز جهـــان را به ســـود باشـــگاه تحت 
مدیریـــت خـــود در متون آن لحاظ کنـــد تا چالش های 
حقوقی گریبانگیر آن باشـــگاه  نشـــود امـــا بخش قابل 
ایرانـــی از داشـــتن چنیـــن  از باشـــگاه های  توجهـــی 
مزیتـــی محـــروم هســـتند چون مدیـــر تصمیم ســـاز در 
آن مجموعـــه فاقـــد دانـــش و توانمنـــدی لازم در حوزه 

نگارش قرارداد اســـت.
مطمئنـــاً اگـــر مدیـــران فوتبـــال ایـــران از دانـــش کافی 
برخـــوردار بودنـــد و در فراینـــد نـــگارش قراردادهـــای 
حرفه ای همه الزامات را لحـــاظ می کردند امروز نگران 
سرکشـــی بازیکنان و ســـتاره های خـــود در طول فصل 
پیش رو نبودند، اما بخـــش عمده ای از مدیران فوتبال 
ایران نگرانند چگونه حاشـــیه های متعدد ســـتاره های 

جـــوان خود را کنتـــرل کنند.
اگـــر مفاد قـــرارداد بازیکنان بر اســـاس اصـــول و قواعد 
حرفـــه ای تنظیـــم می شـــد، هیـــچ بازیکنـــی بـــه خـــود 
جرأت نمـــی داد با وجـــود متعهد بودن به یک باشـــگاه 
حرفـــه ای سلســـله رفتارهای غیـــر حرفـــه ای را مرتکب 
شـــود اما ضعف در ســـاختار قرارداد باعث شده میزان 
حاشـــیه های بازیکنـــان و بعضاً برخی مربیان به شـــکل 
قابل توجهی افزایش یابد و هیچ کســـی قدرت برخورد 

با آن را نداشـــته باشد.
قطعاً اگر چالـــش موجود در این حوزه برطرف نشـــود، 
نـــه تنهـــا دردســـرها و بحران هـــای مالـــی و اخاقـــی 
قابـــل کنترل نیســـت بلکه بایـــد منتظر سوءاســـتفاده 
بازیکنـــان و مدیر برنامه هـــای فرصت طلـــب حاضر در 
ایـــن عرصه باشـــیم تا از ســـوءمدیریت موجـــود نهایت 

اســـتفاده را ببرند.

مصاحبه

VAR  داوران لیگ برتر آماده قضاوت با

 ممبینی: مدرسان فیفا 
به ایران می آیند

هدایت ممبینی، دبیرکل فدراسیون فوتبال 
درباره آخرین شرایط داوران و کمک داور 
ویدیویی گفت: »کارهای مربوط به حدود 
45 داور و کمک داور،DG )اپراتور تشخیص 
سامت گل( و RO )اپراتور بازپخش، کسی 
که با مدیریت پخش و یافتن بهترین زوایا، 
برای تصمیم گیری درست به داوران کمک 
را  ویدیویی  داور  کمک  سیستم  می کند( 
دو  حدود  ماه  مرداد  نهم  و  دادیم  انجام 
فیفا  مدرسان  لیگ  وع  شر از  پیش  هفته 
می آیند و لایسنس داوران و کمک داوران ما 
را می دهند. این یک گام بزرگ برای فوتبال 
VAR کارمان را  کشور است که در مسائل 
انجام می دهیم. AFC از ما دو DG خواسته 
است و ما هم معرفی کردیم و در کاس پیش 
دوره لیگ قهرمانان و آموزش های تکمیلی 
مجوز داده می شود و از همین دوستان در 
مسابقات آسیایی هم استفاده خواهد شد.«

سخنگوی فدراسیون فوتبال: 

 مدیریت دوگانه تیم امید 
نقطه آسیب شده است

احسان اصولی، عضو هیأت رئیسه فدراسیون 
تمدید  خصوص  در  گفت وگویی  در  فوتبال 
قرارداد با وحید شمسایی، سرمربی تیم ملی 
فوتسال و شرایط تیم ملی امید بیان داشت: 
»به خاطر محرمانگی کار نباید درباره جزئیات 
این حال  با  قرارداد شمسایی صحبت کنیم. 
قراردادها در حال نهایی شدن است و امیدوارم 
یحیی  برسد.  طرفین  امضای  به  آینده  هفته 
گل محمدی گزینه اول کمیته فنی فدراسیون 
با فولاد قرارداد بست.  برای تیم امید بود که 
کارها توسط مجید جالی و کمیته فنی درحال 
بررسی است. تصمیمات وی در قبال تیم های 
جوانان و نوجوانان ایران تصویب شد و حسین 
عبدی و عباس چمنیان به عنوان سرمربیان این 
تیم ها انتخاب شدند. منتظر گزینه های بعدی 
جالی هستیم و باید با کمیته ملی المپیک هم 
تعامل شود.« سخنگوی فدراسیون فوتبال درباره 
اختاف هایی که پیش تر در قبال تیم امید میان 
فدراسیون و کمیته ملی المپیک وجود داشت، 
افزود: »در قبال تیم امید مدیریت دوگانه ای 
است.  شده  آسیب  نقطه  که  می شود  اعمال 
از تیم فنی و ارکان فدراسیون  با شناختی که 
فوتبال و کمیته ملی المپیک داریم، مشکل و 
چالشی نخواهیم داشت. منتظر هستیم با توجه 
به شاخصه های فنی ارائه شده توسط جالی، 

کمیته فنی به گزینه نهایی برسد.«

iranvarzeshii
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شاید گاریدو در هلند 
به تمرینات پرسپولیس 

اضافه شود

سرخ ها در انتظار تأیید 
شورای برون مرزی

پوریا حســـین خانـــزاده، دریافت کننـــده قدرتی تیم ملـــی والیبال، 
معتقـــد اســـت یکســـال مانـــده بـــه المپیـــک، مربیـــان تـــراز اول، 
مســـئولیت هیـــچ تیمـــی را برعهـــده نمی گیرنـــد. او در گفت گـــو با 
مهـــر می گوید: »فدراســـیون همه تلاشـــش را به کار گرفـــت و واقعاً 
شـــرایط کمی سخت شـــد. تقوی رئیس فدراســـیون برای ما خیلی 
زحمت کشید و به رغم مشـــکلات اقتصادی امکانات خوبی فراهم 
کـــرد، اما والیبال نیاز بـــه برنامه ریزی، اردوهای خـــوب و بازی های 
تدارکاتـــی قابل قبـــول دارد. کنار آن هـــم باید یک مربـــی تراز اول 
جذب شـــود تا از حالا بـــرای چهار ســـال بعد برنامه ریـــزی کند. در 
کشـــور ما معمولاً یکســـال مانده بـــه المپیک به فکر جـــذب مربی 

ح می افتنـــد در حالی که مربیـــان تراز اول یکســـال مانده به  مطـــر
المپیـــک هدایت تیمـــی را برعهده نمی گیرند. آنها باید چند ســـال 
با تیم کار کنند، شـــناخت کافی از آن داشـــته باشـــند و برنامه های 
تیـــم را پیاده کنند تا بتواننـــد نتیجه بگیرند تا در رزومه کاری شـــان 
عملکرد منفی نداشـــته باشـــند.« به نظـــر او پائز ســـرمربی نبود که 
تیم را جمع کنـــد: »من قصد ندارم پائز را قضـــاوت کنم اما حقیقتاً 
تقریباً در این ســـه ماهی که مســـئولیت تیم را برعهـــده گرفته بود، 
مربـــی نبود که بتوانـــد کار را جمع کند. ما در هر بـــازی که باختیم، 
پائـــز می گفت دریافت و ســـرویس خوب بـــود، در حالی کـــه واقعاً 
اینطور نبود. ما پیشـــرفتی نداشـــتیم و در همه بازی ها می باختیم. 

شـــاید از نظر هماهنگـــی و عملکرد تک تک بازیکنـــان بازی به بازی 
بهتـــر می شـــدیم اما در نهایـــت نتیجه باخـــت و ناامیـــدی بود ولی 
پائز مـــدام اظهـــار امیـــدواری واهی بـــه ما مـــی داد. به نظـــرم این 
شـــیوه خوب بود.« دریافت کننده ملی پوش والیبـــال اختلاف پائز 
بـــا کادر را تأیید می کند: »متأســـفانه او با کادر هم مشـــکل داشـــت 
و تنهـــا می خواســـت حـــرف، حرف خـــودش باشـــد و به نظـــر بقیه 
توجهـــی نمی کرد. من پائـــز را قضاوت نمی کنـــم و نمی گویم مربی 
بـــدی بود چون او ســـه مـــاه کنار تیم بـــود و وقت زیادی نداشـــت، 
شـــاید اگر او زمان بیشـــتری داشـــت، می توانســـت در تیم عملکرد 

بهتری داشـــته باشد.«

سرمربی سابق نمی توانست تیم را جمع کند

خانزاده: پائز می خواست حرف خودش باشد

 پرونده ویژه

المپیک

وسوسه 
جدایـــی

 بحـــــــــــــران
قفس توری

 میهمانی شبـــانه
 ستاره لیگ برتری
را خانه نشین کرد

 زکی پور توافق کرد
ترافیک در سمت چپ

آقای گــــــل؛ مهاجم 
محبوب ایجنـــــــت ها

اولویت لیگ نیست، تیم ملی است
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شـــهاب رســـتگار / تمرینات تیم فوتبال استقال در 
حالـــی احتمـــالاً از اواخـــر هفته جاری آغـــاز خواهد 
شـــد که با وجود تاش ها برای بســـتن تیمی مقتدر 
و منســـجم بـــه منظور آغـــازی باصابت و بـــا حضور 
بیشـــتر نفرات؛ امـــا هنوز اخبار حکایـــت از آن دارند 
کـــه احتمـــالاً آبی ها باز هـــم نصف و نیمـــه کار خود 
را آغاز کننـــد. در این بین اگرچه طـــی روزهای اخیر 
اخبـــاری مبنی بر پیوســـتن چند ســـتاره لیگ برتری 
بـــه جمـــع آبی ها بـــه گـــوش می رســـد امـــا از جمع 
تمدیدی هـــا نیز بعـــد از تمدید قرارداد با ســـهرابیان 
و جالـــی، حالا هواداران اســـتقال منتظر خبرهای 
خـــوش از باقی مانـــدن دو مهره مطرح کـــه از ارکان 

اصلی ایـــن تیم نیز به شـــمار می روند، هســـتند.
نکتـــه قابل توجـــه اینکه با آغـــاز فعالیـــت آبی ها 

در فصـــل نقل و انتقالاتی و از همان روز نخســـت، 
زمزمه هـــای تمدید قـــرارداد بـــا صالـــح حردانی و 
روزبـــه چشـــمی در حالـــی بـــه گوش می رســـد که 
از طـــرف باشـــگاه هیچ اقـــدام جـــدی و عملیاتی 
طی روزهـــای اخیر مبنـــی بر مذاکره بـــرای تمدید 
قـــرارداد با ایـــن دو چهـــره انجام نشـــده که طبق 
شـــنیده ها این مورد ناراحتـــی و گایه های حردانی 
و چشـــمی را در پی داشته است. بر همین اساس 
درباره آخرین وضعیت چشـــمی شـــنیده می شود 
بعـــد از مذاکـــرات اولیه و عدم توافق بر ســـر نحوه 
پرداخت مطالبات گذشـــته از ســـوی باشگاه، این 
بازیکـــن راهی کشـــور امارات شـــده و کاپیتان دوم 
آبی هـــا حدود یـــک هفته ای می شـــود کـــه در این 
کشـــور اقامت دارد. درباره چشـــمی شـــنیده های 

خبرنـــگار ایـــران ورزشـــی از این موضـــوع حکایت 
دارد کـــه دو تیم اماراتـــی به این بازیکن پیشـــنهاد 
داده و در صورتی که اســـتقالی ها زودتر دست به 
کار نشـــوند، این بازیکن در آســـتانه بستن قرارداد 
بـــا اماراتی هـــا قـــرار گرفتـــه و چـــه بســـا چشـــمی 
بـــه همیـــن راحتـــی از ســـبد پســـران آبـــی خارج 
شـــود! از ســـوی دیگر صالـــح حردانی نیـــز که طی 
روزهـــای اخیر به دفعات خبر توافق وی با باشـــگاه 
اســـتقال بر ســـر تمدید قراردادش در رسانه های 
مختلف منتشـــر شده اســـت، این روزها همچنان 

باتکلیف بـــوده و آینده مشـــخصی ندارد.
دربـــاره حردانی کـــه اقـــدام اخیـــر وی و همراهی 
با یک تیـــم محلی در شـــهر زادگاهـــش انتقادات 
زیـــادی را در پـــی داشـــت، شـــنیده می شـــود این 

بازیکـــن درخواســـت مالـــی بالایـــی را از باشـــگاه 
داشـــته و همیـــن موضوع موجب متوقف شـــدن 
مذاکـــرات طرفیـــن شـــده اســـت. بـــا همـــه این 
توضیحـــات اما آخریـــن اخبار دربـــاره این بازیکن 
جنوبـــی حاکـــی از آن اســـت کـــه حردانـــی بعـــد 
از جدایـــی احتمالـــی دانیـــال اســـماعیلی فر از 
پرســـپولیس مورد توجه این باشـــگاه قـــرار گرفته 
تـــا جایـــی کـــه مدیریـــت این باشـــگاه طـــی چند 
نوبـــت در روزهـــای گذشـــته بـــا ایـــن بازیکـــن به 
صـــورت تلفنی صحبت کرده اســـت. بـــا این حال 
اطرافیان مدافـــع هافبک چپ آبی هـــا معتقدند 
اولویـــت اول صالـــح تمدیـــد قرارداد با اســـتقال 
بـــوده و به همیـــن دلیل نیز او پاســـخ روشـــنی را 

بـــه پرسپولیســـی ها ارائه نداده اســـت.

جـــواد حســـینی / اعتـــراف تکان دهنـــده 
یـــک مدیـــر سرشـــناس لیـــگ برتـــری در 
خصوص رفتارهـــای غیرحرفه ای بازیکنان 
تیمـــش در رقابت هـــای لیـــگ بیســـت و 
ســـوم نشـــان می دهد معضل قراردادهای 
غیرحرفه ای باشـــگاه بـــا بازیکنـــان تا چه 
میـــزان می تواند باشـــگاه های لیگ برتری 
را بـــا چالش روبه رو ســـازد؛ آنجـــا که آقای 
مدیـــر بـــه صراحـــت می گویـــد، وقتـــی در 
مفاد قرارداد بندی بـــرای مؤاخذه بازیکن 
بابت زندگـــی غیرحرفه ای لحاظ نشـــده، 
باشـــگاه قادر به برخورد بـــا بازیکن خاطی 

نیست!
ت  ثبـــا ا ت  تحقیقـــا کـــه  لـــی  حا ر  د
می کنـــد شـــب زنـــده داری آقـــای ســـتاره 
و میهمانی هـــای پـــر تعـــداد او در خانـــه 
مجـــردی اش ســـبب بـــالا رفتـــن میـــزان 
آســـیب پذیری وی شده، به شـــکلی که او 

نیم فصـــل گذشـــته از ترکیـــب اصلی تیم 
خارج شـــد و دســـت مربی را در پوســـت 

گـــردو گذاشـــت!
ایـــن مدیـــر که تمایلـــی به افشـــای نامش 
ورزشـــی  ایـــران  خبرنـــگار  بـــه  نـــدارد، 
می گویـــد: »رفتارهای غیرحرفه ای ســـتاره 
دیگـــر تیـــم بـــه قـــدری اوج گرفتـــه که در 
کمال نابـــاوری تمامی همســـایه های این 
بازیکـــن اقـــدام بـــه شـــکایت کردنـــد که 
بی نظمـــی و میهمانی هـــای شـــبانه ایـــن 
بازیکـــن باعـــث برهـــم زدن آرامش محل 

زندگـــی آنها شـــده اســـت. 
به همیـــن دلیل در فصل جـــاری با تأکید 
ویژه هیـــأت مدیره بناســـت بنـــد ویژه ای 
در قـــرارداد تمام بازیکنان لحاظ شـــود که 
اگر فردی به واســـطه زندگی غیرحرفه ای، 
مشـــکاتی را بـــه وجـــود آورد، بـــا تصمیم 

ســـخت باشـــگاه روبه رو شود.«

دانیال مرادی، سرپرســـت کمیته داوران فدراسیون 
فوتبـــال در خصـــوص جلســـه ایـــن کمیتـــه اظهـــار 
داشـــت: »دپارتمـــان داوری چیدمـــان  را بـــه صورت 
پیش نویـــس انجـــام می دهـــد. یـــک زیـــر کمیته در 
کمیتـــه داوران مشـــخص می شـــود. بـــرای هر لیگ 
عزیـــزان نظـــر می دهنـــد و در نهایـــت بـــا امضـــای 
دبیـــرکل اباغ می شـــود. انتخاب رئیـــس هر کمیته 
برعهـــده رئیـــس فدراســـیون فوتبـــال اســـت و بـــا 
هماهنگی و موافقت هیأت رئیســـه انجام می گیرد. 
نمی دانـــم رئیس کمیتـــه چه زمانـــی معرفی خواهد 
شـــد و ایـــن موضوع بـــر عهـــده رئیس فدراســـیون 
اســـت. مهم این اســـت که با تغییرات انجام شـــده 

همه عزیـــزان همدل هســـتند.«
او در مـــورد برگـــزاری فصـــل جدیـــد لیـــگ برتـــر بـــا 
کمـــک داور ویدیویـــی)VAR(  گفـــت: »تجهیـــز 
VAR  بـــر عهـــده کمیتـــه داوران  ورزشـــگاه ها بـــه 
نیســـت. وظیفه ما آموزش و انتخاب داوران اســـت. 
ما در حوزه داوری تمام تاشـــمان را به کار می گیریم 

تا قبل از شـــروع لیگ، مجوز را برای داوران بگیریم 
و کم کاری نکرده باشـــیم. دســـتگاه ها ممکن اســـت 
هر زمان دچار ایراد شـــوند. با توجـــه به این موضوع 
فیفا هم شـــرایط را به خوبی پیش بینی کرده اســـت 
که اگر سیســـتم صوتی و ارتباط رادیویی بین داخل 
زمین و اتـــاق قطع شـــود، می توان از دســـتگاه های 

یدک یا بی ســـیم اســـتفاده کرد.«
سرپرســـت کمیته داوران در واکنـــش به حضورش 
در هفته هـــای پایانـــی لیـــگ کـــه مشـــکات داوری 
زیاد بـــود اما با حضورش شـــرایط بهتر شـــد، افزود: 
»اشـــتباهات داوران ســـه مورد اســـت. عدم آمادگی 
جســـمانی، عدم انتخاب زاویه دید مناســـب یا عدم 
تمرکز؛ فکـــر می کنم در برهـــه ای داوران مـــا تمرکز 
نداشـــتند و فشـــار زیـــادی را تحمـــل می کردند. در 
هفته هـــای پایانی خدا کمک کـــرد و چیدمان  داوری 
بـــه صورت شـــورایی انجام شـــد. یعنی قائـــم به فرد 
نبـــود و انتخـــاب با شـــورا بـــود. امیدوارم ایـــن روند 

ادامه داشـــته باشد.«

چشمی از امارات پیشنهاد دارد ،حردانی از پرسپولیس

وسوسه جدایی

روایت هولناک مدیر باشگاه لیگ برتری

میهمانی شبانه، ستاره لیگ برتری را خانه نشین کرد
مرادی: تجهیز ورزشگاه ها به VAR  بر عهده کمیته داوران نیست

 چیدمان »مشورتی« در هفته های پایانی موفق بود

 عابدزاده،اخباری، نیازمند
گزینه  خارجی یا بازگشت بیرانوند

 درویش: تا آخر هفته منتظر 
بیرانوند و اسماعیلی فر می مانیم

روایت هولناک مدیر باشگاه لیگ برتری

چشمــــــی از امـــــارات 
پیشنهــــــــــــــــاد   دارد

حردانی از پرسپولیس

بازگشت میلاد بعد از چهار سال به استقلال

علیپور، سوژه نقل وانتقالاتی جذاب مدعیان

نبی، سرپرست تیم ملی در گفت و گو با »ایران ورزشی«:
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